
اجتماعي 0 4

»وطنامروز«گزارشمیدهد

باران تهران را شست

حامدنجفیمهر:بارش باران پاییزی روزگذش��ته 
پایتخت هرچند به دلیل تلطیف هوا و ایجاد موج 
امی��د برای برطرف ش��دن مش��کل کم آبی باعث 
خوش��حالی شهروندان تهرانی شد اما مشکلاتی را 
هم برای آنها به ارمغان آورد. این بارش پاییزی که 
ظهر روزگذش��ته به اوج خود رس��ید با آبگرفتگی 
معابر و اخلال در روند عبور و مرور وس��ایل نقلیه 
دردسرهایی را برای پایتخت نش��ینان ایجاد کرد. 
تش��دید بارش ب��اران در نیمروز سه ش��نبه باعث 
غافلگیری ش��هروندان ش��د و بس��یاری از معابر و 
پیاده روه��ا به دلیل آبگرفتگی ب��رای مدتی امکان 
عبور و مرور نداشتند. طغیان جوی ها و ورود آب به 
پیاده روها از دیگر مشکلاتی بود که برای شهروندان 
مزاحمت هایی را ایجاد کرد. پس زدن زباله جوی ها 
در خیابان و پیاده روها هم از مش��کلاتی است که 
همواره ب��ا بارش ب��اران در پایتخ��ت خودنمایی 
می کند. این مش��کل روزگذش��ته نیز ب��ه یکی از 
دلایل اصلی ایج��اد اخلال در روند عب��ور و مرور 
وسایل نقلیه تبدیل شد و وجود انواع و اقسام زباله 
در برخی خیابان ها برای لحظاتی مانع تردد وسایل 
نقلیه ش��د. بسیاری از پایتخت نشینان که در حال 
عبور از پیاده روها بودند نی��ز با اوج گیری بارش ها 
در میان آب باران و س��رریز جوی ها محصور شده 
و برای ف��رار از این وضعیت ب��ه مغازه های اطراف 
خیابان وارد می شدند. آبگرفتگی معابر و پیاده روها 
همزمان با تشدید بارش ها مانع از خروج مسافران 
از ایس��تگاه های مترو و اتوبوس های تندرو ش��د و 
برای لحظاتی جمعی��ت قابل توجهی در خروجی 
این ایستگاه ها تجمع کرده و شلوغی ایستگاه های 
مترو را دوچندان کرد. این در حالی است که وزش 
ب��اد و همراهی آن با بارش ب��اران نیز باعث پرتاب 
 اش��یا و زباله ها به اطراف ش��د و شکس��ته شدن 
ش��اخ و برگ های درختان نیز در برخی خیابان ها 
مش��کلاتی را برای رانندگان ایجاد کرد. همزمانی  
تش��دید ب��ارش باران ب��ا تعطیلی م��دارس نوبت 
صبح هم مزید بر علت ش��ده و مشکلاتی را برای 
دانش آموزان به وجود آورد. ازدحام دانش آموزان زیر 
بارش باران به دلیل حاضر نشدن بموقع سرویس 
م��دارس به دلی��ل ترافیک و مش��کلاتی که باران 
ب��رای عبور و مرور ایج��اد کرده بود از صحنه هایی 
بود که روزگذش��ته در جای جای ش��هر به چشم 
می خ��ورد. البته با فروکش ک��ردن باران و دخالت 
عوامل اجرایی شهرداری بسیاری از مشکلات مانند 
آبگرفتگی جوی ها و پیاده روها برطرف شد اما تبعات 
این بارش تا س��اعت ها بعد هم برای آن دس��ته از 
پایتخت نشینان که آب باران وارد مغازه یا منزلشان 

شده بود همچنان ادامه داشت.

رئیسکمیسیونبرنامهوبودجهشورایشهر:
محیط زیست در پروژه پردیسان 

همکاری نمی کند
»ما برای پارک پردیسان ۴۵ میلیارد تومان اعتبار 
در نظر گرفتیم اما سازمان محیط زیست همکاری 
نمی کند و کار هنوز انجام نش��ده است.« به گزارش 
»وطن امروز«، علیرضا دبیر، رئیس کمیسیون برنامه و 
بودجه شورای اسلامی شهر تهران ضمن بیان مطلب 
فوق، با اشاره به اینکه از هزار و 106 پروژه مستمر و 
غیرمستمر شهرداری بازدید میدانی انجام شده، تاکید 
کرد: بررسی علل شروع نشدن برخی از پروژه ها این 
است که امکان سنجی پروژه ها و ضرورت اجرای آنها 
به درستی انجام نمی شود. علیرضا دبیر همچنین از 
اعضای کمیس��یون فرهنگی و اجتماعی خواس��ت 
نظارت دقیق تری بر عملکرد شرکت توسعه فضاهای 
فرهنگی داش��ته باشند. وی در این باره گفت:  پروژه 
تالار ش��هر هنوز شروع نشده در حالی که این پروژه 
به توصیه کمیسیون فرهنگی و اجتماعی در برنامه 
این ش��رکت گنجانده شد. وی همچنین با اشاره به 
پروژه شروع نشده باغات کن اظهار داشت:  بررسی ها 
نشان می دهد نبود برآورد صحیح و مشخص نبودن 
پهنه از مشکلات شروع نشدن این پروژه است. حتی 
معاونت شهرسازی هم هنوز پهنه ها را مشخص نکرده 
است. رئیس کمیسیون برنامه و بودجه بیان داشت: ما 
برای پارک پردیسان ۴۵ میلیارد تومان اعتبار در نظر 
گرفتیم اما سازمان محیط زیست همکاری نمی کند و 

کار هنوز انجام نشده است.  

معاونوزیرآموزشوپرورشخبرداد
اعزام  دانش آموزان به عتبات از آبان

مع��اون پرورش��ی و فرهنگ��ی وزی��ر آم��وزش 
ب��ه  دانش آم��وزان  اع��زام  جزئی��ات  پ��رورش   و 
عتبات عالیات و تسهیلات در نظر گرفته شده برای 
این موضوع را تشریح کرد. حمیدرضا کفاش، معاون 
پرورش��ی و فرهنگی وزیر آم��وزش و پرورش درباره 
اعزام دانش آموزان به عتبات عالیات، اظهار داش��ت: 
تفاهمنامه ای که با س��ازمان حج و زی��ارت داریم از 
آبان ماه به بعد است. وی با اشاره به اینکه تأثیرگذاری 
زیارت اباعبدالله و حضرت علی )ع( بسیار زیاد است، 
به فارس افزود: مذاکرات��ی درباره اعزام دانش آموزان 
به عتبات عالیات انجام و یک کارگروه تش��کیل شد 
و تفاهمنامه ای نیز تنظیم ش��د. معاون پرورش��ی و 
فرهنگی وزیر آم��وزش و پرورش با بیان اینکه اعزام 
۵ هزار دانش آموز را برای سال اول در این تفاهمنامه 
پیش بینی کردیم، بیان داشت: شرط نخست وجود 
آرامش اس��ت و تا زمانی که آرامش وجود نداش��ته 
باش��د، این کار انجام نمی شود. کفاش با بیان اینکه 
اجرای این تفاهمنامه از آبان ماه اس��ت، خاطرنشان 
کرد: امیدواریم تا آبان که نخس��تین حرکت است، 
آرامش بیشتری حاکم شود. به گفته معاون پرورشی 
و فرهنگی وزیر آموزش و پرورش، تمهید مقدماتی 
در این تفاهمنامه انجام شده است که دختران با مادر 
اعزام ش��ده و پس��ران هم با پدر اعزام شوند؛ حج و 
زیارت هم اعلام کرد سهمیه ها را اضافه می کنیم. وی 
به تسهیلاتی که برای اعزام این دسته از دانش آموزان 
در نظر گرفته شده است، اشاره کرد و گفت: معرفی 

برای دریافت وام از نمونه این تسهیلات است.  

فرماندهانتظامیاستاناصفهان:
آمارهای بالای اسیدپاشی شایعه است

فرمانده انتظامی اس��تان اصفهان آمارهای ارائه 
ش��ده توس��ط ش��بکه های اجتماعی و رسانه های 

غیررسمی درباره اسیدپاشی را شایعه عنوان کرد.
ایس��نا در ای��ن باره نوش��ت: س��ردار عبدالرضا 
آقاخان��ی، فرمانده انتظامی اس��تان اصفهان با بیان 
ای��ن مطلب گفت: تاکن��ون تنها تع��داد ۴ مورد از 
اسیدپاشی به بانوان در شهر اصفهان به تایید پلیس 
رسیده و آمارهای بالای ارائه شده توسط شبکه های 
اجتماعی و رسانه های غیررسمی در این باره شایعه 
و کذب اس��ت. وی خاطر نش��ان کرد: همانطور که 
همیشه همکاری و مش��ارکت مردم باعث موفقیت 
ما در ماموریت های مان ش��ده این بارهم با توجه به 
همکاری خوبی که مردم با ما داشتند قول می دهیم 
بزودی عامل اصلی این پرونده شناسایی و دستگیر 
شود. فرمانده انتظامی استان با اشاره به سوءاستفاده 
مخالف��ان نظام از اینگونه حوادث خاطرنش��ان کرد: 
متاس��فانه امروز با انبوه ش��ایعات و اخبار کذب در 
ش��بکه های اجتماعی و اجتماعات گوناگون روبه رو 
هستیم که در این باره به شهروندان توصیه می کنیم 
به اینگونه ش��ایعات توجه نکنند. این مقام مسؤول 
تصریح کرد: ش��هروندان مطمئن باشند که پلیس 
بیش از آنها نس��بت به وقوع هرگونه اخلال در نظم 
و امنیت حساس است و ان شاءالله با تلاش ماموران 
خدوم پلیس اس��تان ای��ن پرونده نی��ز مانند دیگر 
پرونده ها به سرانجام خواهد رسید. وی درباره نحوه 
خبررسانی پیرامون وقوع جرایم اظهار داشت: پلیس 
مخالف اطلاع رسانی از وقوع جرائم به مردم نیست، 
بلکه معتقد است اینگونه اخبار باید بموقع و همراه 
با آگاه س��ازی، آموزش و هش��دار انتشار یابد و باعث 
نگرانی و تشویش مردم و پایین آمدن احساس امنیت 
در بین آنها نشود و از شایعه پراکنی رسانه های واسطه 

هم جلوگیری کند.

معاونعملیاتسازمانامدادونجاتعنوانکرد
وقوع سیلاب در 80 شهر و روستا

معاون عملیات سازمان امداد و نجات جمعیت 
هلال احمر، با تشریح وضعیت ۸0 شهر و روستای 
سیل زده کشور، از امدادرسانی به هزار نفر در این 
مناطق خب��ر داد. به گزارش»وط��ن امروز« ناصر 
چرخ ساز، معاون عملیات س��ازمان امداد و نجات 
جمعیت هلال احمر با اشاره به سیل و آبگرفتگی 
طی روزهای گذشته، بیان داشت: از روز یکشنبه تا 
صبح سه ش��نبه بارش باران منجر به جاری شدن 
سیل و سیلاب در 7 استان کشور شد.  آذربایجان 
شرقی، آذربایجان غربی، لرستان، مازندران، گیلان، 
همدان وکرمانشاه جزو استان هایی بودند که متاثر 
از س��یلاب ش��دند. وی در ادامه با بیان اینکه ۲۲ 
شهرستان این استان ها دچار آسیب شدند، افزود: 
رامسر، ساری، چالوس، بابل، نور، نوشهر، تنکابن، 
ارومیه، س��لماس، اشنویه، نقده، پیرانشهر،  بوکان، 
لنگرود، کبودرآهنگ، دورود، نورآباد و کوهدش��ت 
و الشتر، آذر شهر و شبستر و همچنین شهرستان 
ثلاث باباجانی استان کرمانش��اه دچار آبگرفتگی 
و سیلاب ش��دند. به گفته چرخ ساز، ۵۸ روستای 
این مناطق دچار خس��ارت ش��د که بیشترین آن 
مربوط به اس��تان های مازندران و آذربایجان غربی 
اس��ت. معاون عملیات س��ازمان امداد و نجات در 
ادامه با اش��اره به امدادرسانی به سیل زدگان، بیان 
داشت: تا کنون ۳۲0 امدادگر به هزار نفر سیل زده 
امداد رس��انی کرد و ۸0 نفر را اس��کان اضطراری 
داده اند. وی با اش��اره به اینکه بارش سیلاب منجر 
به آبگرفتگی برخی منازل مسکونی نیز شد، افزود: 
سیلاب به ۲۳0 منزل مس��کونی راه پیدا کرده و 
امدادگران با استفاده از ۸0 موتور پمپ لجن کش 

آب این منازل مسکونی را تخلیه کردند. 

آوایشهر

گروهاجتماعی:طرح تحول سلامت از   1۵اردیبهشت ماه 
کار خود را به صورت گسترده از بخش درمان به عنوان 
گام نخس��ت آغاز ک��رد و برنامه های��ی مانند کاهش 
پرداختی از جیب بیماران، بسامان شدن وضعیت دارو، 
رایگان ش��دن زایمان طبیعی و ماندگاری پزشکان در 
مناطق محروم از جمله موضوعاتی اس��ت که بارها از 
س��وی مدیران این حوزه به عنوان اهداف طرح تحول 
سلامت مطرح شده است. این در حالی است که گام 
دوم ای��ن طرح نی��ز که با هدف سروس��امان دادن به 
بهداش��ت کلید خورد اقدامات پیشگیری و تمرکز بر 
مسائل بهداشتی مانند ایجاد خانه های بهداشت و توجه 
به حاشیه نشینان را به عنوان اصلی ترین هدف دنبال 
می کن��د. برنامه هایی که تحقق کامل آنها می تواند به 
معنای واقعی نظام س��لامت را متحول کند هر چند 
ادعای تحقق کامل طرح تحول سلامت و موفقیت آن از 
زبان هیچ مدیری در حوزه سلامت شنیده نشده است 
اما آنطور که باید هم درباره نتایج محقق شده گام های 
اول و دوم این طرح و میزان موفقیت طرح تحول نظام 
سلامت در فازهای نخستین آنطور که باید اطلاع رسانی 
نش��ده است. در چنین شرایطی معاون وزیر بهداشت 
خبر آغاز گام سوم این طرح یعنی اجرای کتاب جدید 
ارزش��گذاری خدمات پزشکی و حذف زیرمیزی را به 
عنوان یکی دیگر از اهداف طرح تحول سلامت مطرح 
می کند. هدفی که در صورت دست یافتن کامل به آن 
شاهد حذف زیرمیزی در بیمارستان های خصوصی و 
دولتی هستیم و رابطه پولی بین بیمار و پزشک شفاف 
و بدون حاش��یه خواهد ش��د.البته شایسته است که 
مدیران حوزه سلامت درباره نتایج گام های اول و دوم 

این طرح اطلاع رسانی بیشتری داشته باشند.
اجرایگامسومطرحتحولاز15آبان ■

محمد آقاجانی، معاون وزیر بهداشت درباره ادامه 
طرح تحول سلامت و اجرای کتاب جدید ارزش های 
نس��بی خدمات پزش��کی بیان داش��ت: طرح تحول 
سلامت تاکنون دس��تاوردهای بزرگی داشته است و 
هزینه های پرداختی مردم در بخش بستری دولتی به 
زیر 10 درصد کاهش یافته اس��ت. وی ادامه داد: گام 
س��وم در این مسیر که سخت ترین مرحله اصلاحات 
نظام س��لامت اس��ت، مرحل��ه ح��ذف پرداخت های 

غیرقانون��ی و خارج از تعرفه اس��ت )زیرمیزی( که بنا 
داریم از 1۵ آبان این مرحله را آغاز کنیم.

برخوردشدیدبامتخلفان ■
از دیگر موضوعاتی که معاون وزیر بهداشت به آن 
اشاره کرده است موضوع حذف پرداخت های غیرقانونی 
در بیمارستان های دولتی و خصوصی است. به گفته وی 
مرحله حذف پرداخت های غیرقانونی در مراکز درمانی 
اعم از دولتی و خصوصی از 1۵ آبان ش��روع می ش��ود 
و ط��ی آن نظارت های وزارت بهداش��ت بر این مراکز 
تشدید می شود. امکان شکایات و نظارت های مردمی 
نیز افزایش پیدا می کند و ب��ا هرگونه خطایی در این 
زمینه بشدت برخورد خواهیم کرد. آقاجانی افزود:  سر و 
سامان دادن به این مساله کار آسانی نیست و باید طی 
یک پروسه زمانی کامل شود اما ما بسیار امیدواریم که 
با همکاری همه انجمن ها و قاطبه جامعه پزشکی، همه 
سازمان های بیمه گر و بویژه خود مردم بتوانیم گام سوم 
طرح تحول س��لامت را که همان حذف پرداخت های 
غیرقانونی و خارج از صندوق بیمارستان است، برداریم.

کاهش30درصدیپرداختبیماران ■
این درحالی اس��ت که معاون وزیر بهداشت درباره 
میزان کاهش پرداخت بیماران و اختلاف پرداختی ها 

در زمان قبل و بعد از اجرای طرح تحول سلامت نیز به 
فارس گفته است: با اجرای طرح تحول سلامت سهم 
پرداختی مردم از هزینه های بستری در بخش دولتی 
که پیش از این ۴0 درصد بود به 10 درصد در شهرها 
و 6 درصد در روس��تاها کاهش پی��دا کرد. پس از آن 
تعرفه های جدید خدمات پزشکی اعلام شد که با توجه 
به افزایش نسبی تعرفه این خدمات سهم مردم از ۴0 
درصد هزینه های بیمارستانی که شامل این تعرفه ها 
می ش��د، به 6 درصد در شهرها و ۳ درصد در روستاها 
کاهش پیدا کرد و به این ترتیب خالص پرداختی مردم 
نسبت به قبل از ابلاغ تعرفه های جدید در بخش دولتی 

ثابت مانده است.
قانونیکه20سالمعطلماند! ■

یکی دیگر از موضوعاتی که معاون وزیر بهداش��ت 
به آن اش��اره کرده است، معطل ماندن ۲0ساله ابلاغ 
تعرفه هاس��ت. به باور آقاجانی، ابلاغ تعرفه های جدید 
خدمات پزشکی و واقعی کردن تعرفه های این خدمات، 
قانونی است که ۲0 سال معطل مانده بود و هدف اصلی 
وزارت بهداشت عادلانه کردن تعرفه ها بین گروه های 
مختلف پزش��کی و واقعی کردن قیمت خدمات و نیز 

حذف پرداخت های غیرقانونی بود.

وی خاطرنش��ان کرد:  ادعا نمی کنیم کتاب جدید 
ارزش های نس��بی خدمات پزشکی بدون ایراد است و 
در ویرایش های بعدی این کتاب اش��کالات آن نیز بر 

طرف می شود.
تعیینتعرفهبرای5هزارخدمتپزشکی ■

جزئیات تازه دیگ��ری نیز از زب��ان آقاجانی درباره 
تعرفه گذاری خدمات پزشکی مطرح شد که از آن جمله 
می توان به درنظر گرفتن تعرفه برای هزار و  700خدمت 
جدید اشاره کرد. وی در این باره افزود:  در کتاب جدید 
برای ۵ هزار خدمت پزش��کی تعرفه تعیین شده است 
و هزار و700 خدمت پزش��کی ک��ه پیش از این تعرفه 
نداشتند صاحب تعرفه شدند، ضمن اینکه با هماهنگی 
بیمه ها ۳00 خدمت پزش��کی که تا پی��ش از این زیر 

پوشش بیمه نبودند، زیر پوشش بیمه ها قرار گرفتند.
تعرفهگذاریخدماتپرستاریشایدوقتیدیگر ■

یکی از اقش��اری ک��ه از زمان آغ��از طرح تحول 
سلامت به عنوان منتقد مطرحند پرستاران هستند. 
این گروه به دلیل تبعیض در پرداخت به پزش��کان و 
پرستاران و همچنین اضافه شدن ساعات کاری شان 
به دنبال اجرای طرح تحول س��لامت، جزو گروهی 
هس��تند که از ش��یوه عملکرد وزارت بهداش��ت در 
این طرح ناراضی هس��تند و خواس��تار اجرای قانون 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری هستند. معاون وزیر 
بهداش��ت درباره اجرای قانون تعرفه گذاری خدمات 
پرس��تاری نیز خاطرنشان کرد: 7 س��ال از تصویب 
این قانون در مجلس گذشته است که 6 سال آن در 
دولت قبلی بوده و یک سال آن در دولت تدبیر و امید 
است. چنین قانونی برای اولین بار است که در جهان 
تصویب ش��ده اس��ت به همین دلیل زیرساخت های 
لازم ب��رای اجرای آن هنوز ایجاد نش��ده اس��ت. وی 
اظه��ار داش��ت: در زمان حاضر مش��غول بررس��ی 
جنبه های اجرایی این قانون با همکاری سازمان نظام 
پرس��تاری هستیم تا موانع اجرایی آن بر طرف شود. 
هفته پیش هم در همین راس��تا جلسه ای با اعضای 
شورایعالی نظام پرس��تاری داشتیم اما قانون مربوط 
به تعرفه گذاری خدمات پزشکی و کتاب تعرفه گذاری 
خدمات پزش��کی در دنیا ۵0 س��ال سابقه دارد و در 

کشور ما نیز از سال 1۳6۴ اجرا شده است.

سیاوشرس�ولی:وزارتخانه ای که 
ای��ن روزها بی وزیر اداره می ش��ود 
در چن��د روز گذش��ته ب��از هم مورد توج��ه مجلس و 
کارشناس��ان حوزه آموزش عالی قرار گرفته است. این 
توجه تنها به مدیران رده بالا محدود نبوده، بلکه بسیاری 
از جوانان ودانش��جویان هم پیگیر ماج��رای دنباله دار 
انتخ��اب وزیر این وزارتخانه هس��تند ام��ا ماجرا وقتی 
جالب می شود که هنوز هم تعدادی از دانشگاه های این 
وزارتخانه با سرپرست اداره می شوند. 6 دانشگاه که در 
فهرست آنها نام دانشگاه تهران هم به چشم می خورد از 
جمله مراکز آموزش عالی کشور محسوب می شوند که 
هنوز چشم انتظار تکیه رئیس بر مسند ریاست هستند 
اما اداره برخی از این دانشگاه ها با احکام سرپرستی که 
حتی دوران سرپرس��تی بس��یاری از آنها از 6 ماه عبور 
ک��رده بود و به نوعی حکم سرپرس��تی آنه��ا یا دوباره 
تمدید شده یا بدون حکم به کار خود ادامه می داند به 
عنوان چالشی در آموزش عالی کشور مطرح شده است، 

تا جایی که برخی نماین��دگان  درباره بلاتکلیف بودن 
بخش قابل توجهی از دانشگاه های کشور به وزارت علوم 
تذکر داده اند. درست است که به تازگی وضعیت رؤسای 
1۴ دانش��گاه از حدود ۲0 دانش��گاه دارای سرپرس��ت 
مشخص شده است، اما وضعیت تعدادی دیگر از جمله 
مهم ترین آنها یعنی دانش��گاه تهران که به نوعی الگو و 
نمونه دانشگاه های سراس��ر کشور در مباحث علمی و 
دانشگاهی است، هنوز هیچ شخصی بر صندلی ریاست 
آن به عنوان رئیس تکیه نزده اس��ت. نکته قابل توجه 
اینجاس��ت که طبق س��نت و روال عزل و نصب ها در 
کش��ور از زمان ابلاغ حکم ریاست به یک مدیر تا زمان 
آغاز فعالیتش در محیط های اداری، تجربه ثابت کرده 
است که چند ماهی به طول می انجامد تا مراسم تودیع 
و معارفه و فعالیت رسمی آغاز شود، این موضوع درباره 
دانشگاه هایی که به تازگی رؤسای خود را شناخته اند هم 
صادق است و مشخص نیست رؤسای تازه از چه زمانی 

فعالیت رسمی خود را در دانشگاه آغاز می کنند! 
حرکتیغیرحرفهایبرایخریدزمان ■

پیمان بزرگمهری، اس��تاد دانش��گاه و کارش��ناس 
آموزش عالی درباره آسیب های طولانی شدن اداره برخی 
دانش��گاه ها با سرپرس��ت به »وطن امروز« می گوید: در 
کشورهایی که سعی در افزایش رشد علمی خود دارند این 
اتفاق غیرقابل قبول است. در توسعه نوین آموزش عالی 
این مقدار زمان برای یک سرپرس��ت امری غیرحرفه ای 
است، ضمن اینکه سرپرس��ت در عرف آموزشی جهان 
برای شرایط اضطراری دانشگاه انتخاب می شود اما حالا ما 
شاهد این موضوع هستیم که از مساله سرپرست به عنوان 
ابزاری برای خرید زمان استفاده می شود، به این صورت 
که برخی گزینه های ریاست دانشگاه های مورد نظر به هر 
دلیلی مورد توافق ش��ورایعالی انقلاب فرهنگی نیست و 
دولت تلاش می کند با تمدید مستمر حکم سرپرست این 

افراد را در راس دانشگاه نگاه دارد.

اقتصادعلمیزیرپونزسرپرستمداری ■
این عضو هی��ات علمی می افزاید: یکی از مهم ترین 
موضوعاتی که در چند س��ال گذش��ته دانشجویان به 
آن توجه داش��ته اند، بحث اقتصادی و بودجه پژوهشی 
دانشگاه ها است، آنچنان که هر دانشگاهی بتواند بودجه 
بیشتری را برای انجام پروژه ها و تامین مالی دانشجویان 
جذب کند، در رتبه بالاتری قرار می گیرد، یعنی به شکلی 
که در این زمینه همیشه باید رقابت وجود داشته باشد. 
از سویی وظیفه جذب حداکثری این بودجه هم برعهده 
رئیس دانشگاه است، درواقع رئیس دانشگاه می تواند با 
اس��تفاده از اعتبار و جایگاه خود از بخش های گوناگون 
پروژه بگی��رد.  بزرگمهری خاطرنش��ان می کند: وقتی 
دانش��گاه های مهم ما مانند دانشگاه تهران با سرپرست 
اداره می ش��وند در واق��ع از این اتفاق محروم هس��تند، 
چرا که جایگاه متزلزل سرپرس��ت ب��ه وی اجازه مانور 
در حوزه اقتصادی دانش��گاه را نمی دهد. طبیعی است 
هیچ بنگاهی هم به این دانش��گاه ها تا زمانی که رئیس 
مشخص نشده بودجه و پروژه نمی دهند. حتی دولت هم 
در مدت زمان وجود سرپرست برای اختصاص بودجه با 
احتیاط برخورد می کند. به این ترتیب این موضوع سبب 
کاهش چشمگیر حمایت مالی از دانشجویان و ناامیدی و 

سرخوردگی آنها از سرپرست می شود.
شایعهوبیبرنامگیدرنبودرئیس! ■

همچنی��ن به ب��اور بس��یاری کارشناس��ان، فضای 
دانش��گاه ها از لحاظ روانی تا زمان تعیین رئیس قطعی 
دانشگاه ملتهب است. بویژه اینکه گمانه زنی ها و شایعات 
در ای��ن بازه زمان��ی تا تعیین رئیس در دانش��گاه ها بالا 
می گیرد و همین موضوع باعث کشمکش های بی دلیل 
می ش��ود. بهمن قاسمی نیا، استاد دانش��گاه، دراین باره 
دانشگاه تهران را مثال می زند و به »وطن امروز« می افزاید: 
در چند ماه گذش��ته دانش��گاه تهران فضایی غیر علمی 
داش��ته اس��ت، چرا که دانش��جویان از گروه ها و اقش��ار 

گوناگون با تحت تاثیر شایعات قرار گرفتن به طور دائم با 
یکدیگر مجادله می کنند، مجادله ای که اگر رئیس دانشگاه 
از همان ابتدا مش��خص بود هیچگاه رخ نمی داد و میان 
دانشجویان مشکل ایجاد نمی کرد. حسین تولایی، یکی 
از دانشجویان دانشگاه تهران درباره شرایط فعلی با اشاره 
به رنکینگ دانش��گاه تهران در چندین سال گذشته در 
میان دانش��گاه های جهان، به »وطن امروز« می گوید: در 
کن��ار افت علمی یکی از نتایج دیگ��ری که با وجود این 
موضوع رخ می دهد کاهش ش��دید پرس��تیژ علمی این 
دانش��گاه است، چرا که در هیچ کجای دنیا یک دانشگاه 
این همه مدت بدون رئیس اداره نمی شود! همین حالا هم 
بسیاری از دانشجوهای این دانشگاه و دیگر دانشگاه های با 
سرپرست تکلیف خود را نمی دانند، چرا که هیچ طرحی را 

نمی توانند به دانشگاه ارائه کنند. 
دانشجویانچهمیگویند؟ ■

پی��ام اعتمادی، از دیگر دانش��جویانی اس��ت که در 
گفت وگ��و با »وطن امروز« می گوید: هر مدیری که روی 
کار می آید تیم خود را وارد دانش��گاه می کند، این یعنی 
اینکه حتی مدیر آموزشی و پژوهشی دانشگاه هم به طور 
مداوم تغییر می کند، پس نمی ت��وان روی هیچ برنامه و 
طرحی س��رمایه گذاری کرد. چرا که ممکن است مدیر 
ج��دی آن را رد کند.از طرف دیگ��ر درحال حاضر خود 
وزارتخانه هم بلاتکلیف اس��ت و این یعنی س��ردرگمی 

مضاعف برای استاد و دانشجو!
این در حالی اس��ت که حسن ابراهیمی دانشجوی 
رشته برق دانشکده فنی دانشگاه تهران  به »وطن امروز« 
می افزاید: بسیاری از سرپرستان، از اینکه بخواهند کار یا 
پروژه ای را چه در بعد علمی و چه در بعد عمرانی شروع 
کنند، می ترسند. به گفته وی، این موضوع باعث تمسخر 
محیط آکادمیک ما در عرصه بین المللی می شود، چرا 
که مساله دانشگاه موضوعی نیس��ت که بتوان آن را با 
تعیین حکم های متعدد و تمدیدهای پی درپی اداره کرد. 
از سوی دیگر همه این مسائل در کنار تغییرات متعدد 
رؤسای دانشگاه و شاکله آموزشی موسسات آموزش عالی 
در چند سال گذشته باعث شده تا نوع نگاه همه اساتید و 

دانشجویان به تصمیم های علمی خود موقت باشد.

نبضجامعه
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عضو شورایعالی نظام پرستاری انتقاد کرد

تبعیضبیمههادرپرداختهایپزشکانوپرستاران
رئیس کمیسیون آموزش مجلس تشریح کرد

آخرینوضعیتاستخداممربیانپیشدبستانی
گ�روهاجتماع�ی:چگون��ه اس��ت 
بیمه هایی که تا دیروز توان پرداخت 
و تأمین بودجه تعرفه های پرس��تاری را نداشتند امروز 

ب��ه راحت��ی از عه��ده پرداخت 
 تعرفه های پزش��کی بر می آیند. 
به گزارش »وطن امروز« مهرآمیز، 
عضو ش��ورایعالی نظام پرستاری 
با انتق��اد از افزایش غیر منطقی 
تعرفه های پزشکی طی هفته های 

گذشته، گفت: وزارت بهداشت با این اقدام نشان داد که 
باید به جای وزارت بهداش��ت به وزارت پزشکان تغییر 
ن��ام دهد زیرا به نظر می رس��د در ای��ن وزارتخانه تنها 
گروهی خاص از پزش��کان هس��تند ک��ه گردهم آمده 
و برای تمام پرسنل و مس��ائل حوزه بهداشت و درمان 
کش��ور تصمیم گیری می کنند. وی افزود: چگونه است 
بیمه های��ی که تا دیروز ت��وان پرداخت و تأمین بودجه 
تعرفه های پرستاری را نداشتند امروز به راحتی از عهده 
پرداخت تعرفه های پزشکی بر می آیند. عضو شورایعالی 

نظام پرس��تاری بیان داشت: متاسفانه با وجود گذشت 
بیش از 6 س��ال از تصویب قانون تعرفه گذاری خدمات 
پرس��تاری در مجلس ش��ورای اس��لامی، تا به امروز به 
بهان��ه نبود بودج��ه از اجرای آن 
طفره رفته ان��د و جبهه گیری در 
برابر اجرای این مصوبه قانونی به 
حدی است که با وجود قول وزیر 
بهداشت برای اجرای پایلوت این 
قانون، حتی به اجرای آزمایش��ی 
تعرفه گذاری پرستاری در چند بیمارستان نیز تن نداده 
و وقعی به قول وزیر نیز نداده اند. وی با انتقاد از وضعیت 
پزشک سالاری در نظام سلامت، افزود: بهتر بود پیش از 
اجرای مرحله س��وم طرح تحول نظام سلامت یا قانون 
تعرفه های پرس��تاری پس از گذش��ت س��ال ها به اجرا 
درآید یا فکری به حال وضعیت نابس��امان پرداختی به 
گروه پرستاری صورت گیرد زیرا تداوم این روند موجب 
دلسردی جامعه  پرستاری شده و تبعات آن نیز به مردم 

و نظام سلامت بازگشت پیدا می کند.

گ�روهاجتماعی:رئیس کمیس��یون 
آموزش و تحقیقات مجلس شورای 
اس��لامی، آخری��ن پیگیری های مجل��س از وضعیت 

اس��تخدام مربیان پیش دبستانی 
و اس��تخدام در آموزش و پرورش 
را تش��ریح ک��رد. محمدمهدی 
کمیس��یون  رئی��س  زاه��دی، 
آم��وزش و تحقیق��ات مجل��س 
ش��ورای اس��لامی در پاس��خ به 

این پرس��ش که »آخرین وضعیت عدم برگزاری آزمون 
استخدامی مربیان پیش دبستانی چگونه است؟« اظهار 
داشت: نامه ای دو هفته پیش به رئیس مجلس نوشتم و 
گزارشی در این مورد ارائه کردم. وی به فارس افزود: در 
این نامه قید کردم که مهلت برگزاری آزمون برای مربیان 
پیش دبستانی رو به اتمام است و کاری انجام نشده است 
و بای��د مطابق قانون نظراتم��ان را اعلام کنیم که هنوز 
نظری دریافت نکرده ایم. زاهدی در پاسخ به این پرسش 
که »آموزش و پرورش اعلام کرده است که تا پایان سال 

حدود ۲۵ هزار نفر بازنشسته می شوند،  آیا به جای افراد 
بازنشسته شده امکان استخدام نیروی جایگزین وجود 
دارد؟« خاطرنش��ان کرد: نوبخت مع��اون برنامه ریزی 
عس��گری آزاد  و  رئیس جمه��ور 
جانشین معاونت توسعه مدیریت 
و سرمایه انسانی دولت استدلالی 
دارن��د که در دولت قبل، بیش از 
ظرفیت استخدام شده است و هر 
چقدر بازنشسته شوند، جبران آن 
را نمی کند. رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
شورای اسلامی خاطرنشان کرد: یک گزارش تحلیلی به 
دست ما رسیده است که خلاف این موضوعات را نشان 
می دهد؛ اگر صحبت عسگری آزاد صحت نداشته باشد 
آنها هیچ بهانه ای برای اینکه آزمون استخدامی را برگزار 
و اجرا نکنند، ندارند. به گفته زاهدی، منتظر هس��تیم 
کمیته آموزش و پرورش مجلس گزارش محکمی به ما 
بدهد و اگر این موضوع محرز شود به قوه قضائیه معرفی 

می شوند که آنها در این باره تصمیم گیری کنند.

پرستاران

گزارش2

بهارستان

گام سوم طرح تحول سلامت از 15 آبان اجرایی می شود

شمارش معکوس برای حذف زیرمیزی پزشکان
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